

Secretaria tècnica del Consell

Andreu Parera

Secretaria del Consell de Ciutat

Guillem Palà

Suport tècnic Fundació Pere Tarrés

Carlos Faneca

Suport tècnic Fundació Pere Tarrés

DESENVOLUPAMENT DE LA SESSIÓ

S'inicia la sessió.

La **Secretaria del Consell de Ciutat** procedeix amb el primer punt de l'ordre del dia: lectura i aprovació de l'acta de la reunió anterior. S'ha rebut una esmena de Montse Morera i ha estat incorporada.

- S'aprova l'acta de la sessió anterior amb l'esmena de la Montserrat Morera

En relació al segon punt de l'orde del dia, des de la **Secretaria del Consell de ciutat** es presenten les novetats referents al Grup de Treball de Comunicació i Visibilitat. En aquest sentit, s'informa que, a banda de les reunions que s'estan duent a terme amb el grup, s'està treballant activament amb un nou format de pàgina web, per part d'adaptar-la al llenguatge de comunicació Drupal10. L'objectiu és disposar d'aquesta nova web el mes d'abril. També s'està considerant realitzar un restyling del logotip del Consell de Ciutat, en motiu dels 20 anys del Consell.

L'**Enric Canet** pregunta per l'empresa que s'està encarregant d'aquesta feina.

La **Secretaria del Consell de Ciutat** contesta que s'està portat des de l'apartat de comunicació de drets socials, però que encara estan preparant les bases de la demanda. Tot i això, destaca la necessitat que el logotip sigui validat pels membres del grup de treball.

L'**Àlex Goñi** expressa la fragilitat que pot tenir modificar una cosa que porta vint anys vigent. S'ha de tenir en compte que això és una marca i la gent ja la té visualitzada. Pregunta sobre qui pren finalment la decisió de canviar el logotip.

La **Secretaria del Consell de Ciutat** remarca que el logotip requerirà, com a mínim, l'aprovació de la Comissió Permanent. Qualsevol modificació de la imatge o marca passarà per aquesta instància.

La **Georgina Lázaro** comenta el fet que, a la web actual, es troben desactualitzades les actes de la Comissió Permanent. Pregunta si la modificació de la web inclourà un apartat on poder consultar tota la informació anterior.

La **Secretaria del Consell de Ciutat** comenta que el nou format web inclourà una pestanya de “Documentació” on es podrà cercar directament i descarregar els documents.

A continuació, es presenta la informació relativa al grup de treball de la memòria del Consell de Ciutat 2023. La **Secretaria del Consell de Ciutat** anima els membres a formar part del Grup de Treball de Memòria i informa que la feina de recopilació de dades ja està feta. Del que es tracta ara és de transmetre què ha funcionat i què no en relació al funcionament del Consell durant el 2023, així com les recomanacions i propostes més destacades. La primera reunió serà el 30 de gener a les 16.30h. Un cop aprovada la memòria al plenari en format dictamen, dues persones membre del grup de treball seran els qui vagin al plenari municipal a presentar-la. Així, tindrà un doble recorregut: d’una banda, poder dir què ha funcionat i què no, però també tenir l’oportunitat d’explicar-ho davant l’alcalde i els regidors.

L’**Enric Canet** diu que no podrà assistir a la primera reunió, però pregunta si podria disposar de la informació de manera prèvia per tal de poder fer alguna aportació.

La **Secretaria del Consell de Ciutat** respon que s’enviarà el material unes 24/48 hores abans per tal de poder fer arribar les aportacions per correu.

L’**Àngels Guiteras** comenta que se n’alegra que hi hagi tanta participació aquesta vegada. Diu que això no és un grup amb la mateixa dinàmica que la resta, sinó que es tracta més de fer una revisió prèvia de la memòria i tenir la possibilitat d’expressar cadascú la seva opinió al respecte.

Es passa al següent punt de l’ordre del dia, el Grup de Treball de Pressupostos Municipals i Ordenances Fiscals 2024. En **Javier Rodríguez** informa que s’ha obert recentment aquest grup i, tot i que encara no es disposa de pressupostos pel 2024, hi ha la voluntat d’anàlisi dels pressupostos de l’any anterior. No es disposarà d’aquesta informació fins el mes de març. És a partir d’aquell moment que arrancarà el GT.

La reunió procedeix amb el tercer punt de l’ordre del dia: la proposta d’obertura de nous grups de treball. La **Secretaria del Consell de Ciutat** explica que, en primer lloc, s’abordarà el Pla d’Actuació Municipal i Pla d’Actuació de districte 2023-2026. Des de Democràcia

S'informa que es farà una reunió a finals de febrer per iniciar aquest GT, i una segona a finals de juny. La primera serà per presentar la proposta metodològica del procés participatiu i s'avisarà els membres del Consell de Ciutat per tal que es puguin inscriure.

- S'acorda que la secretaria del Consell de Ciutat informará les persones membres de la possibilitat de participar en les reunions relatives al Pla d'Actuació Municipal i Pla d'Actuació de districte 2023-2026.

El següent punt és la presentació i, si s'escau, obertura del grup de treball de subvencions. La **Montse Morera** presenta la proposta de treball i la temporització. La idea és que el GT estigui format per totes les entitats del CdC que estiguin interessades, com també qualsevol altra entitat.

L'**Enric Canet** afegeix que seria convenient que les entitats hi enviessin les persones que es fan càrrec de presentar les subvencions per dotar el grup d'un caràcter tècnic. Comenta que es treballarà un estudi exhaustiu de la Fundació Ferrer i Guàrdia sobre les subvencions del 2021.

En **Marc Serra** apunta que és una proposta amb molt de sentit. Considera important que des d'un principi s'inclogui persones que treballin a l'Oficina de Subvencions de l'Ajuntament de Barcelona. També apunta que és important tenir la feina feta al juny per tal que es pugui incorporar en les noves bases de subvencions.

La **Montse Morera** diu que amb els tècnics de subvencions de l'Ajuntament ja es van començar a fer reunions. Són amb qui realment es tindrà més referència.

L'**Àngels Guiteras** comenta que és un tema molt important i felicita la iniciativa. Apunta que hi ha una gran heterogeneïtat en les entitats.

La **Glòria Canals** pregunta si es tindria en compte la perspectiva de la Diputació de Barcelona.

La **Montse Morera** respon que la idea és que hi pugui participar tothom i que s'estengui a totes les administracions de Catalunya. També reclama una futura Llei de Subvencions en el context català.

En **Javier Rodríguez** també felicita la iniciativa i comunica que des de l'àmbit polític també hi ha la idea d'agrupar tots els partits en una comissió que treballi la millora burocràtica,

incloent també les subvencions. La voluntat de l'Administració és sempre seguir optimitzant els processos i aquest és un d'ells.

- S'aprova l'obertura del grup de treball de subvencions proposat pel Consell d'Associacions de Barcelona.

Es passa al següent punt, que és el retorn dels consells sectorials a la proposta de col·laborar del Consell de Ciutat. La **Secretaria del Consell de Ciutat** explica que s'han recollit els temes que es van proposar al plenari de desembre i s'han agrupat per temàtiques. Aleshores, s'ha contactat amb els consells sectorials corresponents per saber si, d'una banda, estaven treballant o no en aquest tema, i, d'una altra, si no l'estaven treballant, per saber si tenien intenció d'abordar-lo i de quina manera els agradaria fer-ho. A continuació, es descriuen les respostes que s'han rebut. La proposta de la secretaria és la d'obrir un grup de treball de mesures contra la sequera de la mà amb el Consell de la Sostenibilitat, ja que és el Consell que tenia més avançada una proposta de col·laboració.

L'**Alex Goñi** diu que està molt bé començar a parlar del tema de l'aigua, però hi ha una limitació que és Barcelona. A Barcelona només som usuaris de l'aigua i que, per tant, seria necessari obrir el focus. Si no, es corre el perill de fer recomanacions sense gaire recorregut.

L'**Àngels Guiteras** es mostra descontenta pel fet que el dia del Plenari significués un problema el fet de proposar temes per falta de temps i ara se n'estiguin proposant encara més. Respecte el tema de l'aigua, diu que l'Ajuntament de Barcelona ja ha pres unes mesures al respecte. Hi ha un govern que prioritza aquest tema i, potser, tot i l'interès que suscita, no és tant una responsabilitat del CdC. Insisteix en proposar el tema de la pobresa energètica i la seva relació amb la vulnerabilitat.

La **Secretaria del Consell de Ciutat** explica que, de fet, aquesta temàtica va sorgir al traslladar la preocupació per la temàtica de l'energia al Consell de la Sostenibilitat. Arran de presentar-los la proposta i de la seva contraproposta, el Consell de Ciutat va valorar col·laborar en aquest sentit. No és que un tema se sobreposi a un altre, sinó que sorgeixen de manera simultània.

El **Juanjo Casado** considera que es pot fer compatible una cosa amb una altra, tant l'interès de la gestió de l'aigua com totes les carències a nivell més social. Apunta que més que parlar

de propostes municipals, potser s'ha de considerar la necessitat de considerar aquests aspectes a nivell metropolità. Creu que el Consell de Ciutat ha de dedicar-se molt més a la part d'impactes socials, com apuntava l'Àngels Guiteras.

L'**Enric Canet** també diu que la tasca política important del CdC és pensar en tota la gent de la ciutat, sobretot en aquells més vulnerables. La pobresa energètica i la gestió de l'aigua són temes que seran rellevants continuadament. No es pot oblidar la pobresa energètica, tot i que l'aigua tingui un paper important en el debat polític actual.

L'**Alex Goñi** reclama el fet que si es parla de l'aigua s'ha de fer en tots els sentits. L'economia forma part d'aquesta ciutat i del benestar de les persones, així que també s'ha de tenir en compte sense passar per davant de les persones.

La **Secretaria del Consell de Ciutat** explica que el consell de Sostenibilitat tenen el seu propi parer i decisió sobre com treballar els temes i que van optar per tractar per separat la qüestió, considerant que eren dos temes amb actors i escenaris diferenciats.

La **Montse Morera** comenta que és important que un consell sectorial faci propostes i creu que s'ha de comunicar la iniciativa del Consell de Sostenibilitat a la resta de persones del Consell de Ciutat per tal que qui estigui interessat s'hi afegeixi.

- S'acorda que la **Secretaria del Consell de Ciutat** es posarà en contacte amb el Consell de Sostenibilitat i els transmetran l'interès que els ha suscitat, tot i que en aquests moments es volen prioritzar altres temes. Es demanarà si es pot oferir la possibilitat als membres del plenari del Consell de Ciutat de participar en els seus grups de debat i discussió i se'ls donarà un espai a les sessions per tal que facin retorn del que s'està treballant.

L'**Àngels Guiteras** considera que hi ha d'haver una manera on tothom pugui escollir els temes a tractar en el Consell de Ciutat perquè sinó la gent que es troba present a la Permanent té avantatge per escollir i defensar el seu tema.

- S'acorda obrir un procediment a tot el plenari del Consell de Ciutat per proposar temàtiques deixant les dues pròximes setmanes per tal que els membres del plenari puguin proposar temes a través de la fitxa ja existent per correu electrònic. La última paraula de si s'acaba obrint el tema la tindrà la Comissió Permanent.

Aleshores, es procedeix al següent punt de l'ordre del dia: el seguiment de temes del darrer Plenari.

La **Montse Morera** diu que es va acordar elaborar un protocol per agilitzar el circuit de retorn i pregunta per quin és l'estat de la qüestió.

En **Javier Rodríguez** explica que a partir d'ara els dictàmens aprovats es mouran per un doble circuit intern: un de caràcter polític i l'altre amb referents tècnics, que faran el seguiment per tal d'escurçar el temps de retorn dels dictàmens. També es comenta que ja s'ha trobat el referent que ajudarà a agilitzar l'harmonització del protocol de l'espai públic, tal i com s'havia demanat.

La **Montse Morera** comenta també el tema del nombre de signatures que es requereixen per tirar endavant una iniciativa municipal. Reprèn la demanda de si, com a grup polític, es podria pressionar a Madrid per tal que es produeixi un canvi de la llei que ho regula. Si ja era difícil quan havien de ser 15.000 o 18.000 signatures, demanar-ne 80.000 és excessiu.

En **Javier Rodríguez** respon que, en la mesura que això no es tracta d'una competència municipal, ja es va comentar que es transmetria el posicionament del CdC en tots els fòrums on se li donés audiència com a institució.

Es passa al següent punt de l'ordre del dia: el seguiment del procés d'elecció de Medalles d'Honor. La **Secretaria del Consell de Ciutat** recorda que l'1 de febrer s'obre el procés de presentació de candidatures. S'explica la calendarització i s'informa que es farà a través del Decidim i que es compartirà una guia sobre com presentar i votar candidatures amb totes les persones membre del Consell de Ciutat. Es recorda que el Consell podrà presentar dues candidatures: una de persona i una d'entitat.

Es procedeix amb el següent punt: la revisió dels acords presos en relació a la representació del CdC al Consell Municipal de Benestar Social.

La **Secretaria del Consell de Ciutat** recorda com el 2019 es va adoptar el dictamen de Desigualtats i Vulnerabilitats procedent del Consell Municipal de Benestar Social. Va ser una bona experiència i va ser valorada molt positivament. Es va valorar la possibilitat que un membre de la Permanent formés part del Consell Municipal de Benestar Municipal, per tal de dur a terme una tasca bidireccional d'informació entre ambdós entitats i es va decidir que aquesta fos l'Àngels Guiteras. Tot i això, arran del darrer plenari de 2023, es va detectar una

duplicitat entre aquesta figura decidida l'any 2020 i la persona representant del Consell sectorial en el plenari del CdC.

- Des de la Secretaria s'acorda deixar sense efecte la representació decidida el 2020 i que la persona representant del Consell Sectorial sigui l'encarregada de transmetre la feina que s'està duent a terme.

El següent punt és la proposta de reunió dels membres de la Comissió Permanent amb l'Alcalde. En **Javier Rodríguez** comenta que la reunió ja ha estat sol·licitada al gabinet d'alcaldia i que s'ha demanat la convocatòria sigui amb prou antelació.

A continuació, la **Secretaria del Consell de Ciutat** explica el següent punt: la preparació i les accions pensades pel XXè aniversari del CdC. Es comenta la proposta de fer l'Acte central del vintè aniversari a través d'una jornada on es treballin línies de reflexió.

La **Montse Morera** es mostra d'acord, i proposa afegir algun element més lúdic de celebració per finalitzar l'acte.

L'**Enric Canet** apunta que s'hauria de comptar amb el **Joan Clos** i el **Jordi Hereu**, ja que va ser els alcaldes que van inaugurar el Consell de Ciutat.

L'**Àngels Guiteras** proposa engrandir l'abast i, per exemple, establir relacions amb alguna ciutat espanyola o més a nivell internacional que tingui una estructura o funcionament similar per tal d'actuar conjuntament i donar-se a conèixer.

La **Glòria Canals** comenta que la gent encara desconeix què és el Consell de Ciutat. El Grup de Comunicació haurà de tenir molta força i fer molta feina. Proposa fer una ronda per escoles, instituts o universitats explicant l'òrgan i les seves funcions.

La **Montse Morera** proposa, en la línia de la Glòria, fer alguna activitat que assoleixi molta difusió mediàtica com una festa o un mapping a l'Ajuntament.

- S'acorda que es celebrarà un acte per commemorar els vint anys del Consell de Ciutat que serveixi, a la vegada, per reflexionar sobre les línies estratègiques a seguir a partir d'ara. Es convidarà a altres Consells de Ciutat (a nivell autonòmic, estatal o internacional), així com amb la participació de diferents sectors del plenari del Consell de Ciutat. Es contempla que l'acte comptarà també amb una part de caràcter lúdic.

Es dona per finalitzada la reunió.

ACORDS

- S'aprova l'acta de la sessió anterior amb l'esmena de la Montserrat Morera.
- S'acorda que la secretaria del Consell de Ciutat informará les persones membres de la possibilitat de participar en les reunions relatives al Pla d'Actuació Municipal i Pla d'Actuació de districte 2023-2026.
- S'aprova l'obertura del grup de treball de subvencions proposat pel Consell d'Associacions de Barcelona.
- S'acorda que la **Secretaria del Consell de Ciutat** es posarà en contacte amb el Consell de Sostenibilitat i els transmetran l'interès que els ha suscitat, tot i que en aquests moments es volen prioritzar altres temes. Es demanarà si es pot oferir la possibilitat als membres del plenari del Consell de Ciutat de participar en els seus grups de debat i discussió i se'ls donarà un espai a les sessions per tal que facin retorn del que s'està treballant.
- S'acorda obrir un procediment a tot el plenari del Consell de Ciutat per proposar temàtiques deixant les dues pròximes setmanes per tal que els membres del plenari puguin proposar temes a través de la fitxa ja existent per correu electrònic. La última paraula de si s'acaba obrint el tema la tindrà la Comissió Permanent.
- S'acorda deixar sense efecte la representació de l'Àngels Guiteras decidida el 2020 davant el Consell Municipal de Benestar Social i que la persona representant del consell sectorial sigui l'encarregada de transmetre la feina que s'està duent a terme.
- S'acorda que es celebrarà un acte per commemorar els vint anys del Consell de Ciutat que serveixi, a la vegada, per reflexionar sobre les línies estratègiques a seguir a partir d'ara. Es convidarà a altres Consells de Ciutat (a nivell autonòmic, estatal o internacional), així com amb la participació de diferents sectors del plenari del Consell de Ciutat. Es contempla que l'acte comptarà també amb una part de caràcter lúdic.